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Beslutning: 
 

På grund af møde i Inatsisartut har Aqqalu Jerimiassen (A) meldt afbud, og i stedet for ham 
deltog hans suppleant Karl Markussen (A). 
Bendt B. Kristiansen (IA) deltog ikke under behandling af pkt. 002 og 008, på grund af 
inhabilitet, og i stedet for ham deltog hans suppleant Regine N. Bidstrup under disse punkter. 
Lena R. Davidsen (D) deltog ikke på grund af rejse, og i stedet for hende deltog hendes 
suppleant Abia Ottosen, men Lena deltog efter sin ankomst til Ilulissat fra og med pkt. 002. 
Under behandling af pkt. 002 anmodede Anthon Frederiksen om, at et notat som var blevet 
modtaget fra Kåre Henriksen på et sent tidspunkt, medtages som et bilag. 
Dagsorden blev godkendt. 
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Sag nr. Emne Bilag nr. 001 
KOM 001 Valgbarhedsnævnets afgørelse Journal nr.  

 
Resumé: 
 
Valgbarhedsnævnets afgørelse om et medlems medlemskab i Avannaata Kommunia´s Kommunalbe-
styrelse. Sekretariatet orienterer Økonomiudvalget om sagen. 
 
Sagsfremstilling: 
 
Avannaata Kommunia modtog fra Departementet for Sociale Anliggender, Familier, Arbejdsmarked og 
Indenrigsanliggender en kopi af Valgbarhedsnævnets afgørelse i sagen om Minik Høegh-Dams (AT) 
valgbarhed som kommunalbestyrelsesmedlem i Avannaata Kommunia. 
 
Valgbarhedsnævnet har afgjort, at Minik Høegh-Dam pr. 15. januar 2024 ikke længere kan være 
medlem af Kommunalbestyrelsen i Avannaata Kommunia. 
 
Løsningsforslag – faglig vurdering 
Ifølge bestemmelser i Inatsisartutlov om valg til kommunalbestyrelser, bygdebestyrelser og 
menighedsrepræsentationer skal, hvis et medlem i valgperioden udtræder af kommunalbestyrelsen, 
umyndiggøres i henhold til myndighedsloven eller afgår ved døden, indtræder en stedfortræder i det 
pågældende medlems sted. Det samme er tilfældet, hvis Valgbarhedsnævnet træffer afgørelse om, at 
en valgt kandidat ikke er valgbar. 
 
På grundlag af Valgbarhedsnævnets afgørelse indtræder, den første suppleant i oppositionssamar-
bejdsgruppen, som er Timotheus Petersen (S) som medlem af Kommunalbestyrelsen. 
 
Efter valget var overstået blev medlemmer og stedfortrædere i Kommunalbestyrelsen afgjort, og den 
første stedfortræder skal således indsættes som medlem af Kommunalbestyrelsen. 
 
Videre forløb 
Det afgående medlems udvalgsposter bliver besat af stedfortræderen. Det vedrører følgende udvalg:  
 

 Udvalget for erhverv,  suppl. Jens Kristian Therkilsen (S) 
 Udvalget for Demokrati og Bygdeudvikling,                   suppl. Jakob Petersen (S) 

 
Udvalgsposter som suppleant: 
 

 Udvalget for Fiskeri og Fangst medlem Jørgen Kruse (S) 
 Udvalget for Familie medlem Margrethe Christensen (S) 

 
Der skal udpeges suppleant i disse: 
 
 
Økonomiske konsekvenser: 
Ingen. 
 
 
Lovgrundlag: 
 

 Inatsisartutlov nr. 27 af 28. november 2016 om valg til kommunalbestyrelser, 
bygdebestyrelser og menighedsrepræsentationer 
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Sagsbehandling: 
 
Økonomiudvalget 
Kommunalbestyrelsen 

 
 
Beslutning i Økonomiudvalget: 
 
Sekretariatet indstiller til Økonomiudvalget om, at:  
udvalget tager, Minik Høegh-Dams (AT), på grundlag af Valgbarhedsnævnets afgørelse, udtræden af  
Kommunalbestyrelsen, til efterretning.  
 
 
Beslutning: 
Taget til efterretning. 
 
Indstilling: 
 
Økonomiudvalget indstiller til Kommunalbestyrelsen om, at:  
 

 tilslutte sig beslutningen i Økonomiudvalget 
 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
Bilag: 
 
Bilag: 001-001: Kopi af brev fra Departementet for Sociale Anliggender, Familier, 

Arbejdsmarked og Indenrigsanliggender 
 
 
Beslutning: 
 

Godkendt. 
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Sag nr. Emne Bilag nr. 002 
KOM 002 Besvarelse af høring vedr. forslag til ny 

fiskerilov 
Journal nr.  

 
Resumé: 
Efter mange års tilløb har Naalakkersuisut nu udsendt offentlig høring om forslag til en ny fiskerilov. 
Svarfristen er sat til 24. januar 2024. Høringsmaterialet kan ses på denne link: Aalisarneq pillugu 
Inatsisartut inatsisissaattut siunnersuut (naalakkersuisut.gl). 
 

Sagsfremstilling: 
 
Forslag til Avannaata Kommunia´s øringssvar er udformet primært med afsæt i lovforslagets direkte 
eller indirekte konsekvenser for kommunen, og ikke så meget på fiskeriet og eksporthandelen. 
 
Lovforslagets indhold følger følgende principper. 
 
Lovforslaget bygger indholdsmæssigt på følgende principper: 
- Fiskeressourcerne er samfundets ejendom 
- Biologisk bæredygtighed 
- Økonomisk bæredygtighed 
- Social bæredygtighed 
- Armslængde i forvaltningen 
- Dataindsamling og gennemsigtighed i forvaltningen 

 
Hovedpunkter er medtaget i lovforslaget:  
 
Krav om 5 års bopælspligt og 100 pct. Grønlandsk ejerskab indenfor fiskeriet. 
 
Der indføres krav 5 års bopælspligt for at opnå en erhvervslicens til fiskeri samt krav om 
100 pct. grønlandsk ejerskab i alle fiskerier på grønlandsk kvote. 
 
Ensartede vilkår for rejefiskeriet 
I det fremtidige rejefiskeri vil alle aktører i det nuværende kystnære som det nuværende 
havgående fiskeri have lige vilkår, herunder produktionsvilkår, idet de i princippet kan 
forarbejde 75 pct. af fangsten ombord på fartøjet. De resterende 25 pct. skal indhandles 
på et anlæg i Grønland. I modsætning til gældende praksis er det 25 pct. af aktørens 
samlede andel der skal indhandles og ikke det enkelte fartøj. Dette indebærer en stor 
grad af fleksibilitet i fiskeriplanlægningen for rederier med flere fartøjer i rejefiskeriet. 

 
Ophævelse af tidsubegrænsede licenser 
I stedet for de nuværende tidsubegrænsede licenser og tidsubegrænsede kvoteandele 
gøres kvoteandele ved lovens ikrafttræden tidsbegrænsede og rullende. Ved ”rullende” 
kvoteandele forstås, at Naalakkersuisut aktivt skal opsige en kvoteandel, såfremt den skal 
hjemkaldes med det i loven angivet varsel for den enkelte kvoteandel. Kvoteandelen 
udstedes således hvert år for en ny periode, medmindre andet er anført med en klar, 
saglig begrundelse. Udgangspunktet er derfor, at aktørerne bevarer sine rettigheder 
fremadrettet, men forslaget giver Naalakkersuisut mulighed for at hjemtage hele eller dele 
af kvoteandelene med henblik på genfordeling. 
 
Lettere adgang til investeringer i fiskeriet 
Det er fremover muligt for grønlandske borgere at investere i fiskeriet. Dette kan ske via 
pensionsselskaber eller lignende sammenslutninger af enkeltpersoner. Det er forudsat at 
de pågældende har hovedsæde i Grønland. Som udgangspunkt skal alle investorer leve 

https://naalakkersuisut.gl/Hoeringer/2023/11/2911_fiskeri?sc_lang=kl-GL
https://naalakkersuisut.gl/Hoeringer/2023/11/2911_fiskeri?sc_lang=kl-GL
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op til kriterierne om fast bopæl i 5 år, jf. forslagets § 9, stk. 2. Dog kan pensionsselskaber 
med hovedsæde i Grønland investere i fiskeriet selvom de enkelte pensionsmedlemmer 
er bosat i udlandet. 

 
Kvoteloft og Indirekte ejerskab 
Det foreslås, at kvoteloft indføres for alle bestande, der er omfattet af IOK-ordningen. I 
rejefiskeriet foreslås loftet sat til 20% for private, juridiske personer (selskaber mv.) og 
10% for enkeltpersoner, mens offentligt ejede selskaber kan eje op til 1/3. Der foreslås 
ikke særskilt kvoteloft i det havgående fiskeri efter hellefisk, men at der indføres et loft for 
kombineret fiskeri efter bestande, der er omfattet af IOK. 

 
Mødeafholdelse 
Under høringsforløbet holdt borgmesteren møde via teams med repræsentanter fra 
fiskerforeningerne d. 8. januar. På dette møde deltog repræsentanter fra lokalforeningerne i alle byer 
og fra enkelte bygder. Det vigtigste ud af dette møde er, at alle ønskede en længere høringsperiode, 
hvorfor der er et stærkt ønske om at tidsfristen bør udsættes. Desuden var der et bredt ønske om, at 
Naalakkersuisoq for Fiskeri besøger Avannaata Kommunia og holder borgermøder om lovforslaget  i 
hele kommunen. 
 
Referat fra mødet kan ses som bilag. Desuden besvarelser fra hhv. advokat Poul Knudsen, Advokatfir-
maet Malling & Hansen Damm og Departementet for Fiskeri ved Jans Paulsen på spørgsmål og som 
kan sammenlignes med hinanden kan ses som bilag. 
 
Økonomiske konsekvenser: 
 
Ingen. 
 
Lovgrundlag: 
 
 Forretningsorden for Inatsisartut 
 Forslag til Inatsisartutlov om fiskeri 
 
Sagsbehandling: 
 
Udvalget for fiskeri og Udvalget for erhverv 
Økonomiudvalget 
Kommunalbestyrelsen 
 
Beslutning i Udvalget for fiskeri og Udvalget for erhverv: 
 
Forvaltningen indstiller til Udvalget for fiskeri og Udvalget for erhverv om, at:  

 
Beslutning: 
Udvalgene indstiller, at høringsperioden forlænges. 
Fiskerne kræver, at Naalakkersuisoq kommer og mødes med dem og forklarer lovforslagets indhold og 
mulige konsekvenser. 
Udvalgene ønsker, at Inatsisartuts fiskeriudvalg orienteres snarest. 
I forhold til lovsforslaget skal man være opmærksom på  fangst-og kvotering af hvidhvaler. 
Udvalgene ønsker, at der skal være opmærksomhed under lovgivningsarbejdet omkring mistede fiske-
redskaber som ved deres “spøgelsesfiskeri” belaster økosystemet og at der skal arbejdes for at holde 
dette forhold mindst muligt af hensyn til bæredygtig udnyttelse af ressourcerne. 
Tidsfastsættelse af licensperioder skal være kortest muligt, og udvalgene ønsker, at dette forhold 
vurderes nærmere. 
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Beslutning: 
Indstilling godkendt. 
Udvalget ønsker, at høringsperioden forlænges. 
 
 
Indstilling: 
 
Økonomiudvalget indstiller til Kommunalbestyrelsen om, at:  
 
 tilslutte sig beslutningen i Økonomiudvalget 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Bilag: 
 
Bilag 001-001:  Lovforslag 
Bilag 001-002: Bemærkninger til lovforslaget 
Bilag 001-003: Udkast til udtalelse 
Bilag 001-004: Referat fra mødet med fiskeriforeningerne 
Bilag 001-005: Spørgsmål vedr. kompliserede ting i lovforslaget og administrative besvarelser hertil 
Bilag 001-006: Advokatens svar på spørgsmålene 
 
 
 

 
 
Beslutning: 
 
Indstilling godkendt. 
Der var enighed om, at notatet fra Kåre Henriksen medtages som et bilag. 
Sekretariatet anmodes om fortsat at granske mulige konsekvenser ved lovforslaget. 
Siumut gruppen vil eftersende bemærkninger vedr. notatet til sekretariatet, og vil indgå i 
høringssvaret. 
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Sag nr. Emne Bilag nr. 003 
KOM 003 Indstilling af domsmand Journal nr.  

 
Resumé: 
Landsdommeren ved Grønlands Landsret har skriftligt henvendt sig, hvori Kommunalbestyrelsen 
anmodes om at udpege en egnet domsmand til Qaasuitoq Kredsret.  
 
I denne sag skal Økonomiudvalget tage stilling til den indstillede kandidat. 
 
Sagsfremstilling: 
 
Grønlands Landsret har ved brev af 23. november 2023 i henhold til Retsplejeloven for Grønland 
anmodet kommunalbestyrelsen i Avannaata Kommunia om at udpege en domsmand.  
 
Landsdommeren ved Grønlands Landsret indstilling af kandidat lyder således:  
 

- en person fra Ilulissat 
 

Det videre forløb – faglig vurdering 
Der skal udpeges egnede domsmænd i alle kredsretter for en 4-årig periode. Igangværende 
funktionsperiode er 1. januar 2022-31. december 2025. Den udpegede skal således have en 
funktionsperiode frem til 31. december 2025. 
 
Landsdommeren udpeger domsmændende ud fra kommunalbestyrelsens indstillede kandidater. Den 
indstillede person er oplistet i vedhæftede bilag. 
 
Det videre forløb 
Vedkommende som indstilles som egnet til domsmands hvervet sendes snarest til Landsdommeren. 

 
Økonomiske konsekvenser: 
 
Ingen. 
 
Lovgrundlag: 
 

 Retsplejelov for Grønland, Lov nr. 305,  af 30. april 2008. 
 
 
Sagsbehandling: 
 
Økonomiudvalget 
Kommunalbestyrelsen 
 

 
Beslutning i Økonomiudvalget: 
 
Sekretariatet indstiller til Økonomiudvalget om, at:  
udvalget tilslutter sig den i Landsdommerens brev indstillede domsmand 
 
Beslutning: 
Indstilling godkendt. 
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Indstilling: 
 
Økonomiudvalget indstiller til Kommunalbestyrelsen om, at:  
 

 tilslutte sig indstillingen fra Økonomiudvalget 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Bilag: 
 
Bilag: 003-01 Brev fra Landsdommeren i Grønland 

 
 

 
 

 
Beslutning: 
 

Indstilling godkendt. 
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Sag nr. Emne Bilag nr. 004 
KOM 004 Anmodning om overførsel af midler fra 2023 Journal nr.  

 
 
Resumé: 
 
Som det blev fremført på seneste kommunalbestyrelsesmøde vedr. anlægsbudget 2024, måtte det 
endelige restbeløb for pågældende anlægsprojekter afvente/afstemmes ved årsskiftet. 
 
De sidste store rådgiver- og entreprenørregninger for december er nu modtaget, og det kan 
konstateres at en række kontraktbundne samt kritiske anlægsprojekter fortsat har resterende midler 
for budget 2023. Disse må overføres til budget 2024, hvis bevilling og entreprisesum fortsat skal være 
i overensstemmelse. 
   
Udvalget skal tage stilling til emnet, hvorefter punktet sendes til videre behandling hos 
Økonomiudvalget og Kommunalbestyrelsen. 
 
Sagsfremstilling: 
 
Anlægsafdelingen administrerer flere projekter, der løber over flere år. Dette betyder, at projekternes 
samlede budget fordeles på flere budgetår. Når et projekt af den ene eller anden grund bliver forsinket, 
betyder det, at budgettet for det pågældende år ikke nødvendigvis bliver udbetalt. For at kunne 
afslutte projektet inden for budgettet, er det i så fald nødvendigt, at overflytte de ubrugte midler til det 
efterfølgende budgetår.  
 
Overskydende midler på anlægsprojekter vil fra 2024 og frem overgå direkte til anlægs- og 
renoveringsfonden, hvorfor det fremover ikke vil være nødvendigt at ansøge om overførsel af allerede 
godkendte bevillinger. 
 
Anlægsafdelingen har noteret 7 projekter, hvor arbejdet blev forsinket i 2023. Dette betyder ubrugte 
midler i 2023, som omvendt mangler for 2024, hvorfor der søges om overførsel af disse.  
 
Løsningsforslag – faglig vurdering 
Anlægsafdelingen anbefaler derfor at overføre midler for følgende projekter: 
 

 Alderdomshjem, Upernavik 
 Sullissivik/børnehave, Ikerasak 
 Fritidshjem, Ilulissat 
 Kunstgræsbane, Upernavik 
 Kirkegård, Upernavik 
 4 Huse, Qaanaaq 
 Lyskryds, Ilulissat 

 
Alderdomshjem Upernavik: Projektet er medfinansieret af selvstyret og blev delvist afleveret i 
slutningen af 2023. Samtidig modtog anlægsafdelingen en stor selvstyrerefusion for afholdte udgifter 
hertil, hvorfor der i ved udgangen af året resterer midler på projektet. Disse midler er nødvendige at 
overføre for at indgå kontrakt om opførsel af ny elevator ved alderdomshjemmet, som lovgivning om 
adgangsforhold foreskriver. 
 
Sullissivik/børnehave, Ikerasak: Der er indgået kontrakt i 2023, men arbejdet har været forsinket hos 
entreprenøren. Materialer er blevet indkøbt til udførsel af renoveringsarbejder i løbet af 2024.  
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Fritidshjem, Ilulissat: Der er indgået kontrakt i 2022, men arbejdet har været forsinket betragteligt hos 
entreprenøren både i 2022 og 2023. Af samme grund resterer flere midler på projektet til overførsel. 
Kunstgræsbane, Upernavik: Selve banen blev afleveret og ibrugtaget i 2023. Alt i mens blev 
grøftearbejde til afledning af vand opstartet. Overførsel af midler vil gå til videre udgravning langs 
banen til vandafledning.  
 
Kirkegård, Upernavik: Der mangler akut flere gravpladser i Upernavik. I løbet af 2023 er der udført 
indledende terrænarbejder for en ny kirkegård nær lufthavnen. Resterende midler vil gå til yderligere 
arbejder i 2024, herunder indhegning. 
 
4 Huse, Qaanaaq: Der er udført renoveringsarbejder på en række kommunale huse i Qaanaaq i løbet af 
2023. Der er indkøbt yderligere materialer, som overførsel af midler vil gå til at udføre henover 
sommeren 2024. 
 
Lyskryds, Ilulissat: Rådgiver har i løbet af 2023 projekteret muligheder for fremtidig trafikregulering i 
Ilulissat. Overførsel af midler vil gå til et endeligt løsningsforslag og prisoverslag i 2024. Selve 
anlægsarbejdet vil kræve en yderligere bevilling, hvis projektforslaget skal realiseres. 
 
Det videre forløb 
Såfremt udvalget godkender indstillingen, skal Økonomiudvalget og Kommunalbestyrelsen dernæst 
tage stilling til emnet. 

 

Økonomiske konsekvenser: 
 
Følgende projekter tilføres midler i 2024: 
 
Projekt  Overførsel 
Elevator Alderdomshjem, Upernavik     3.000 
Sullissivik/børnehave, Ikerasak        500 
Fritidshjem, Ilulissat     2.500 
Kunstgræsbane, Upernavik        300 
Kirkegård, Upernavik        400 
4 Huse Qaanaaq        200 
Lyskryds, Ilulissat        100 
   
 I alt    7.000 
 
Dette betyder samtidig, at anlægsrammen for 2024 stiger fra t.kr. 89.320 til t.kr. 96.320. 
 
Lovgrundlag og rammesættende dokumenter: 
 

 Kommunalbestyrelsesmøde d. 21. december 2023 vedr. Anlægsbudget for 2024 
 
Sagsbehandlingen: 
 
Teknisk udvalg 
Økonomiudvalget 
Kommunalbestyrelsen 
 
Beslutning i Udvalget for teknik 

 
Sekretariatet indstiller til Udvalget om, at:  
Udvalget godkender sekretariatets indstilling om at overførsel af midler fra 2023 til 2024, således 
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anlægsprojekter kan gennemføres indenfor budgetrammen for 2024. 
 
Beslutning: 
Godkendt. 
 
Beslutning i Økonomiudvalget:  
Udvalget for teknik indstiller til Økonomiudvalget om, at:  
tilslutte sig beslutningen i Udvalget for teknik 
 
 
Beslutning: 
Indstilling godkendt. 
Der skal undersøges nøje hvilken type/fabrikat/art bus, der skal indkøbes og kommunalbestyrelsen 
orienteres herom ved næstkommende møde. 
 
 
 
Indstilling: 
 
Økonomiudvalget indstiller til Kommunalbestyrelsen om, at:  
 

 tilslutte sig beslutningen i Økonomiudvalget 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
Bilagsmateriale: 
 
Bilag 004-01: Forbrugsoversigt 2023 
 
Beslutning: 
 

Indstilling godkendt. 
Mulighederne for bus indkøb afdækkes. 
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Sag nr. Emne Bilag nr. 005 
KOM 005 Genbehandling af revideret projektansøgning 

for Itisuarsuk (Hollænderhavnen) - Ilulissat 
Journal nr. 18.01.02 

 
 
Resumé: 
 
Kommunalbestyrelsen besluttede den 17 marts 2023, at returnere behandlingen af havneprojektet i 
Hollænderhavnen til teknisk udvalg. Teknisk udvalg bedes derfor behandle sagen ud fra de seneste 
kommentarer fra Selvstyret. 
 
Sagsfremstilling: 

 
Kommunalbestyrelsen besluttede d. 17 marts 2023, at returnere punktet, vedr. en revideret 
projektansøgning for havneprojekt i Itisuarsuk (Hollænderhavnen), til teknisk udvalg. Dette skyldes at 
ansøgeren, Disko Bay Seagate (Disko Line), stod til at skulle have havnemyndigheden for 
havneområdet, hvilket kommunalbestyrelsen var kritiske overfor, da de mente at det gav Disko Bay 
Seagate for meget kontrol i området. Forholdet omkring havnemyndighed, er dog noget, der ligger 
under Selvstyret, hvorfor det har været nødvendigt at indgå en dialog med dem inden 
genbehandlingen i Udvalget for Teknik. Der er efterfølgende kommet svar fra, Naalakkersuisoq for 
Boliger og Infrastruktur, Hans Peter Poulsen (se bilag 003-01). 
 
Løsningsforslag – faglig vurdering 
I sit svar oplyser Hans Peter Poulsen, at Naalakkersuisut fortsat vil have den centrale myndighed, da 
dette område lovmæssigt ligger under dem. Disko Bay Seagate vil således alene få delegeret en lokal 
havnemyndighed. Det omfatter primært administration af havnen samt en række driftsopgaver. Det 
betyder således ikke, at Disko Bay Seagate har noget ejerskab eller ubegrænset beføjelser over driften.  
 
Derudover oplyser Hans Peter Poulsen, at Hollænderhavnen ikke må være til hindring for, at 
kommunen kan oprette, et offentligt ejet havneselvskab i fremtiden. Af denne grund oplyser de, at det 
kun er Disko Bay Seagate, der må benytte Hollænderhavnen, mens andre aktører skal henvises til den 
eksisterende havn. Det oplyses dog også, at Teknisk udvalg og kommunalbestyrelsen kan komme med 
konkrete ønsker i forhold til Selvstyrets behandling af projektet. Således kan kommunen igen gøre 
opmærksom på ønsket om, at der bliver plads til jollehavn og Kalaallit Airports redningstjeneste.  
 
Det vurderes, fra forvaltningens side, at det vil være en fordel for kommunen ikke selv, at skulle stå for 
drift eller administrativt arbejde i forbindelse med havnen. Ud fra dette kan det give mening, at 
opgaven er delegeret til Disko Bay Seagate. Da det er et kommunalt ønske, at der skal være mulighed 
for jollehavn samt Kalaallit Airports redningstjeneste, kan dette indgå som et kommunaltpolitisk 
ønske til Selvstyret i den videre behandling. Det skal dog pointeres at Selvstyret allerede er gjort 
opmærksom på, at dette var et ønske til projektet.  
 
Det blev ved Udvalget for Teknik og Økonomiudvalgets sidste behandling også besluttet, at Disko Bay 
Seagate ikke skulle have ejerskab over en evt. kommende jollehavn. Det skal hertil pointeres at dette 
aldrig har været et krav eller ønske fra hverken Selvstyret eller fra Disko Bay Seagate.  
 
Det videre forløb 
Såfremt udvalget godkender, at projektet kan køre videre, vil dette blive oplyst til Selvstyret sammen 
med de ønsker udvalg og kommunalbestyrelsen har til projektet. Selvstyret vil blive gjort opmærksom 
på, at man afventer deres endelige behandling af projektet inden et evt. kommuneplantillæg for 
projektet igangsættes.  
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Konsekvenser 
En godkendelse vil betyde, at Disko Bay Seagate, kan få deres projekt endeligt behandlet i Selvstyret. 
Ud fra kommunalbestyrelsens tidligere beslutninger, er det ønsket, at det medvirker til følgende: En ny 
havn ved Hollænderhavnen til Disko Lines skibe. En ny vej til havnen, der skal kunne benyttes af 
offentligheden. Muligheden for en ny jollehavn. Muligheden for en placering til Kalaallit Airports 
redningstjeneste. 

 

Økonomiske konsekvenser: 
Avannaata Kommunia er ikke økonomisk forpligtede i forhold til havneprojektet, da dette dækkes af 
Disko –bay Seagate og i mindre grad af Kalaallit Airports. Der er dog økonomiske forhold omkring en 
evt. fremtidige jollehavn, der ikke er afklaret. Dette vil afhænge af jollehavnens ejerforhold. 

 
Lovgrundlag: 
 
 Inatsisartutlov nr. 17 af 17. november 2010 om planlægning og arealanvendelse. 
 Inatsisartutlov nr. 34 af 9. december 2015 om ændring af Inatsisartutlov nr. 17 af 17. november 2010 

om planlægning og arealanvendelse. 
 Avannaata Kommuneplan 2018-2030 
 Inatsisartutlov nr. 9 af 3. juni 2015 om havne. 

 
 
Sagsbehandlingen: 
 
Udvalget for Teknik 
Økonomiudvalget 
Kommunalbestyrelse 
 
Beslutning i Udvalget for teknik: 
Sekretariatet indstiller til Udvalget for teknik om, at:  
godkende at Disko Bay Seagate fortsætter som lokal havnemyndighed at realisere sine planer 
 
og 
 
Grønlands Selvstyre orienteres om, at kommunen ønsker at der etableres lystbådehavn i området, og at  
reserveres areal til Kalaallit Airports beredskabsmateriel. 
 
Beslutning: 
Godkendt. 
 
Beslutning I Økonomiudvalget: 
Udvalget for teknik indstiller til Økonomiudvalget om, at:  
tilslutte sig beslutningen i Udvalget for teknik 
 
Beslutning: 
Indstilling godkendt. 
 
 
Indstilling: 
 
Økonomiudvalget indstiller til Kommunalbestyrelsen om, at:  
 

 tilslutte sig beslutningen i Økonomiudvalget 
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Bilagsmateriale: 
 
Bilag 005-01: Svar fra Naalakkersuisoq for Boliger og Infrastruktur. 
Bilag 005-02: Revideret projektansøgning 
Bilag 005-03: Bebyggelsesplan 
Bilag 005-04: Oversigtsplan 
Bilag 005-05: Lystbådehavn 
Bilag 005-06 Bankgaranti 
 
Beslutning: 
 

Indstilling godkendt. 
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Sag nr. Emne Bilag nr. 006 
KOM 006 Politisk forslag vedr. bro til ø i 

Uummannaq – Sakio Fleischer (S) 
Journal nr.  

 
Resumé: 
 
Sakio Fleischer har stillet forslag om, at der bygges en bro mellem Qeqertaarukassak og Ikerasannguaq 
og terrænregulere disse to. Udvalget bedes forholde sig til forslaget og en videre behandling. 
 
Sagsfremstilling: 
 
Sakio Fleischer har stillet forslag om at der bygges en bro mellem Qeqertaarukassak og Ikerasannguaq. 
Samtidigt foreslås det, at disse planeres således, at de kan anvendes til oplag. Forslaget bygger på, at 
der generelt er pladsmangel i byen, og at man ved at anvende øren kan afhjælpe dette problem. Det 
foreslås således at øen anvendes til oplagsplads for byens fiskere og deres udstyr.  
 
Løsningsforslag – faglig vurdering 
Der er generel pladsmangel i Uummannaq, og dette gælder også til fiskerne og deres udstyr. Derfor 
giver det mening, at se på nye muligheder for at skaffe plads. Planen med at udnytte øen og bygge en 
bro til den er allerede indskrevet i den udviklingsplan for Uummannaq, som Udvalget for Teknik 
vedtog d. 15. december 2023.  
 
Der er dog ikke lavet en nærmere undersøgelse eller projektering af projektet på nuværende 
tidspunkt. Derfor anbefales det, at en sådan laves som det første. Det videre arbejde vil evt. kunne 
igangsættes af arbejdsgruppen for anlægsprojekter i Uummannaq.  
 
Økonomiske konsekvenser: 
 
Da der endnu ikke er lavet en egentlig projektering eller undersøgelse omkring projektet, vil der i 
første omgang skulle afsættes midler til dette. Det estimeres at dette vil koste omkring kr. 300.000. 
Efterfølgende vil der skulle afsættes midler til anlægsarbejdet. Prisen på dette vil stå klar efter en 
projektering  
 
Konsekvenser 
 
En konsekvens af en bor og planering af de to områder, vil være, at der skabes mere areal til oplag af 
fiskegrej og lignende. Der således tale om et tiltag, der vil skabe bedre forhold for fiskerierhvervet i 
byen. 
 
Lovgrundlag: 
 
 Inatsisartutlov nr. 29 af 17. november 2017 om den kommunale styrelse 
 Selvstyrets bekendtgørelse nr. 62 af 1. november 2021 om minimumsdimensionering for 

kommunale redningsberedskabe 
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Sagsbehandlingen: 
 
Udvalget for Teknik 
Økonomiudvalget 
Kommunalbestyrelse 
 
Beslutning i Udvalget for teknik: 
Sekretariatet indstiller til Udvalget for teknik om, at:  
godkende besvarelsen og at den sendes videre til Økonomiudvalget og Kommunalbestyrelsen. 

 
 
Beslutning: 
Godkendt. 
 
Beslutning i Økonomiudvalget: 
Udvalget for teknik indstiller til Økonomiudvalget om, at:  
Tilslutte sig beslutningen i Udvalget for teknik 
 
Beslutning: 
Indstilling godkendt. 
Muligheder for finansiering findes i den eksisterende ramme. 
 
 
 
Indstilling: 
 
Økonomiudvalget indstiller til Kommunalbestyrelsen om, at:  
 
 beslutningen i Økonomiudvalget tiltrædes 
 
 
Bilagsmateriale: 
 
Bilag 006-01: Forslag fra Sakio Fleischer 
Bilag 006-02: Udviklingsplan for Uummannaq 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
Beslutning: 
 

Indstilling godkendt. 
”Qeqertarukassaap” blev rettet til den rigtige navn af øen ”Qeqertannguaq”. 
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Sag nr. Emne Bilag nr. 007 
KOM 007 Politisk forslag om læmole i Uummannaq – 

Sakio Fleischer (A) 
Journal nr.  

 
Resumé: 
 
Sakio Fleischer har stillet forslag om, at de bygges en læmole ved Qasigissat, Uummannaq. Udvalget 
bedes forholde sig til forslaget og en videre behandling. 
 
Sagsfremstilling: 
 
Sakio Fleischer har stillet forslag om, at der bygges en læmole ved Qasigissat og herunder placering af 
pontonbroer i bugten. Dette foreslås for at give bedre forhold for jollefiskerne. I forslaget pointeres 
det, at området, allerede i dag anvendes til joller, som ligger til i bugten. Det pointeres yderligere, at 
der ved nordenvind, flyttes disse joller til havnen og Kangerloqqissoq, hvor der allerede er trængt.  
 
Løsningsforslag – faglig vurdering 
Der er i Uummannaq mange jollefiskere, og det giver mening at forbedre forholdene dem, da de er den 
primære erhverv i byen. Som nævnt i forslaget anvendes området i dag allerede til joller, hvilket 
indikere at området er naturligt egnet til formålet.  
 
Forholdene for joller blev i 2019 forbedret med en læmole ved Smørhavnen (Kangerloqqissoq). Et 
lignende projekt kan udarbejdes for Qasigissat. 
 
Planen med at etablere en læmole ved Qasigissat er allerede indskrevet i den udviklingsplan for 
Uummannaq, som Udvalget for Teknik vedtog d. 15 december 2023.  
Der er dog ikke lavet en nærmere undersøgelse eller projektering af projektet på nuværende 
tidspunkt. Derfor anbefales det, at en sådan laves som det første.  
 
 
Det videre arbejde vil evt. kunne igangsættes af arbejdsgruppen for anlægsprojekter i Uummannaq.  
 
Økonomiske konsekvenser: 
 
Da der endnu ikke er lavet en egentlig projektering eller undersøgelse omkring projektet, vil der i 
første omgang skulle afsættes midler til dette. På grund at projektets størrelse vil man kunne starte 
med at udarbejde et C-overslag for projektet. Det estimeres, at dette vil koste omkring kr. 150.000. 
Efterfølgende vil der skulle afsættes midler til en nærmere projektering og senere til anlægsarbejdet.  
 
Konsekvenser 
 
Forslaget vil skabe bedre forhold for jollefiskere og jolleejere generelt. 
 
Lovgrundlag: 
 
 Inatsisartutlov nr. 29 af 17. november 2017 om den kommunale styrelse 
 Selvstyrets bekendtgørelse nr. 62 af 1. november 2021 om minimumsdimensionering for 

kommunale redningsberedskaber 
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Sagsbehandlingen: 
 
Udvalget for Teknik 
Økonomiudvalget 
Kommunalbestyrelsen 
 
Beslutning i Udvalget for teknik: 
Sekretariatet indstiller til Udvalget for teknik om, at:  
godkende besvarelsen og videresende sagen til Økonomiudvalget og Kommunalbestyrelsen. 

 
Beslutning: 
Godkendt. Udvalget ønsker, at ansvarsfordelingen mellem Naalakkersuisut og kommunen i forhold til 
havneforholdene bliver nøje undersøgt, således for at der sikres lignende ansøgningern bliver behand-
let mere ensartet. 
 
Beslutning i Økonomiudvalget: 
Udvalget for teknik indstiller til Økonomiudvalget om, at:  
Tiltræde beslutningen i Udvalget for teknik 
 
 
Beslutning: 
Der var enighed om, at der skal foretages forundersøgelser. 
Der var et lignende forslag vedr. Upernavik og andre steder på et tidligere tidspunkt.  
Sagen tages op igen, når der er sket forundersøgelser. 
 
 
 
Indstilling: 
 
Økonomiudvalget indstiller til Kommunalbestyrelsen om, at:  
 
 tiltræde beslutningen i Økonomiudvalget 
 
 
 
Bilagsmateriale: 
 
Bilag 007-01: Forslag fra Sakio Fleischer 
Bilag 007-02: Udviklingsplan for Uummannaq 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 

Beslutning: 
 

Indstilling godkendt. 
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